
Har man mistanke om, at man har 
fået en skade som følge af fejl be-
gået af autoriseret sundhedsper-
sonale, kan man søge erstatning. 
Det gælder fx hvis man har fået 
knogleskørhed efter langvarig 
behandling med binyrebarkhor-
mon (prednisolon) uden supple-
rende forebyggende behandling 
med kalk og vitamin D til forhin-
dring af knogletab. 
Erstatningsreglerne afhænger af, 
om der er tale om en behand-
lingsskade eller en skade i form af 
bivirkninger af lægemidler. 
Behandlingsskader omfatter ska-
der, der kan relateres direkte til 
en behandling eller for sen be-
handling. Fejlagtige eller forsin-
kede diagnoser, der har ført til en 
skade, kan man også få erstatning 
for. For at søge erstatning, skal 
behandlingen være foretaget af 
autoriseret sundhedspersonale på 
et offentligt eller privat hospital, 
hos egen læge, hos en speciallæ-
ge, hos andre privatpraktiserende 
autoriserede sundhedspersoner 
som fysioterapeuter, kiroprakto-
rer eller lignende. 
Hvis skaden kan relateres direkte 
til bivirkninger efter brug af læ-
gemidler, kan man få tildelt er-
statning fra Patienterstatningen, 
hvis skaden går ud over, hvad man 
”med rimelighed” bør acceptere. 

En vurderingssag
Patienterstatningen vurderer, om 
en erfaren specialist ville have 
handlet anderledes på det 

pågældende tidspunkt og un-
der de samme forhold, således 
at skaden kunne være undgået. 
Der kan desuden i nogle tilfæl-
de være tale om en vurdering af, 
om komplikationerne overstiger, 
hvad man som patient med rime-
lighed bør tåle – eller om der er 

tale om komplikationer som føl-
ge af svigt i evt. anvendt medi-
cinsk udstyr. Vurderingen vil altid 
være individuel.
Det er gratis at søge erstatning 
hos Patienterstatningen men 
man skal huske at indsende sin 
erstatningsansøgning inden for 
3 år regnet fra det tidspunkt, 
hvor man fik eller bur-
de have fået kend-

skab til skaden. Ellers kan Patient- 
erstatningen ikke behandle sagen.

Kompliceret område
Reglerne er komplicerede og sel-
ve ordlyden i henvendelsen til Pa-
tienterstatningen kan være afgø-
rende for udfaldet. Det er derfor 
en god idé at søge professionel 
rådgivning, før man anmelder 
en skade. Man kan søge rådgiv-
ning hos sin egen læge eller an-
det sundhedspersonale, eller man 
kan – gratis – henvende sig til en 
patientvejleder, som har tavs-
hedspligt. Patientvejlederen, der 
fx kan være sygeplejerske, jurist, 
socialrådgiver eller ergoterapeut, 
finder man på patientkontoret 
på Regionsgården i alle regioner 
undtagen i Region Hovedstaden, 
hvor patientkontorerne er place-
ret på regionens sygehuse.
Læs mere på patienterstatningens 
hjemmeside:
Patienterstatningen.dk

Skadet efter fejlbehandling?
Har man fået skader efter en fejlbehandling 

eller en forsinket diagnose, kan man søge 

erstatning hos Patienterstatningen.

          Reglerne er 
komplicerede. Det 
er derfor en god idé 
at søge professionel 
rådgivning
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